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وزیر انرژی عربستان سعودی:

درخواست یک بشکه را هم بی جواب نمی گذاریم
وزیر انرژی عربستان سعودی در حاشیه نشست انرژی کشورهای 
گروه G۲۰ در ناگانوی ژاپن اظهار کرد حتی یک بشکه نفت درخواست 

شده از آرامکوی سعودی نبوده که ما آن را پاسخ نداده باشیم. 
خالد الفالح اظهار کرد: بازار نفت از عرضه کافی برخوردار است 
با این حال وی در واکنش به حملات صورت گرفته به دو نفتکش 
حامل فرآورده های نفتی نزدیک تنگه هرمز، نسبت به خطر مختل شدن 
عرضه ابراز نگرانی کرد: عرضه کافی نفت وجود دارد و نسبت به این 
مسئله اطمینان وجود دارد. تاکنون روند عرضه ثابت بوده و اختلالی 
وجود نداشته است البته من نسبت به اقدامات تروریستی و اختلالات 
احتمالی در روند عرضه نفت نگران هستم، اما مطمئن هستم که جامعه 
بین المللی دست به دست هم خواهد داد و اقدام درست را انجام می دهد 

و امنیت عرضه ادامه پیدا خواهد کرد.
فاتح بیرول، مدیر آژانس بین المللی انرژی، روز جمعه در حاشیه 
اجلاس گروه G۲۰ گفته بود این حملات مایه نگرانی عمده برای امنیت 
انرژی جهانی هستند و این آژانس آماده است تا در صورت مختل شدن 

عرضه نفت واکنش نشان دهد.
سطح ریسک مربوط به حمل نفت خام و LNG از طریق تنگه 
هرمز که شاهراه مهم کشتیرانی خاورمیانه است به شدت افزایش پیدا 

کرده و هزینه های نفتکش در این منطقه را بالا برده است.
الفالح همچنین در اظهاراتی به هیروشیگه سیکو، وزیر  خالد 
انرژی  وزیران  نشست  جریان  در  ژاپن  صنعت  و  بازرگانی  اقتصاد، 
گروه G۲۰ گفت: دولت عربستان سعودی این حادثه را بسیار جدی 
از  برای حفاظت  می توانیم  که  اقدامی  هر  داریم  قصد  ما  و  گرفته 
اما  دهیم،  انجام  و کشتی های خود  آب های سرزمینی  زیرساخت، 
ما نمی توانیم از دریاهای جهان حفاظت کنیم و بنابراین مسئولیت 
جهانی مرتبط وجود دارد. وی در ادامه خاطر نشان کرد: عربستان 
ما  و  کند  تضمین  را  جهانی  بازارهای  ثبات  است  متعهد  سعودی 
این کار را با رصد مستمر بازارها انجام می دهیم و تلاش می کنیم 
متعادل بودن عرضه و تقاضا را تضمین کنیم.وزیر انرژی عربستان 
سعودی اظهار کرد: عربستان سعودی اگر از سوی مصرف کنندگان 
ژاپنی و همچنین سایر مشتریانش در آسیا و نقاط دیگر درخواستی 
دریافت کند تمامی نیازهای انرژی آنها را پاسخگو خواهد بود. ما 
شاهد افزایش تقاضا از سوی برخی از این مصرف کنندگان بزرگ 

بوده ایم و تمامی درخواست های آنها را تأمین کرده ایم.

وزیر نیرو با بیان این که مباحث بانکی یکی از موضوعات 
مذاکرات  گفت:  است،  روسیه  و  ایران  بین  مذاکره  مهم 
فشرده ای بین بانک مرکزی دو کشور در حال انجام بوده 

و به زودی کارگروه 
رضا اردکانیان در حاشیه پانزدهمین اجلاس کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی و تجاری ایران و فدراسیون 
این که ۶۰  بیان  با  برگزار شد،  تهران  در  امروز  که  روسیه 
سازمان های  در  مختلف  مجموعه های  و  شرکت ها  از  نفر 
استان های قفقاز شمالی برای دومین همایش همکاری به 
از سازمان های  نفر  اظهار کرد: حدود ۲۵۰  آمده اند،  ایران 
دولتی و شرکت های خصوصی و فدراسیون روسیه، دوشنبه 

و سه شنبه برای اجلاس به ما می پیوندند.
امور  وزارت  پیشنهاد  به  گذشته  سال  داد:  ادامه  وی 
خارجه و تصویب هیأت وزیران مسئولیت کمیسیون مشترک 
همکاری اقتصادی ایران و روسیه به وزارت نیرو محول شد و 
این وزارتخانه مسیر توسعه روابط اقتصادی چند پروژه مهم 

را در دستور کار قرار داد.
نهایی کردن مراحل الحاق ایران به موافقت نامه 

اقتصادی اوراسیا
الحاق  مراحل  کردن  نهایی  به  اشاره  با  نیرو  وزیر 
اوراسیا،  اقتصادی  موافقت نامه  به  ایران  اسلامی  جمهوری 
اظهار کرد: پس از تصویب فوریت لایحه در هیأت وزیران 
در سه کمیسیون و صحن مجلس شورای اسلامی طی هفته 

گذشته به تصویب رسید.
اردکانیان ادامه داد: انتظار می رود ایران هم به مجموعه 
و  ارمنستان  قرقیزستان،  قزاقستان،  روسیه،  کشورهای 
برای  بازار ۱۸۰ میلیونی  از یک  بتواند  و  بپیوندد  بلاروس 
توسعه روابط اقتصادی عرضه کالا و محصولات به ویژه در 
شرایطی که ایران و روسیه تحت تحریم های غیرقانونی قرار 

دارند، بهره ببرد.
وی در ادامه با بیان این که پروژه دیگر برگزاری اجلاس 

در  کارگروه   ۱۳ کرد:  اظهار  است،  مشترک  کمیسیون 
زمینه های حمل و نقل، صنعت، معدن، انرژی، داروسازی، 
کشاورزی، توریست و موضوعات فرهنگی مباحث را دنبال 
می کند و انتظار می رود طی دو روز آینده پروژه های متعددی 

در بخش های مذکور امضا شود.
به گفته وزیر نیرو حدود ۵۰۰ شرکت خصوصی از ایران 
برای شرکت در کارگروه ها و اجلاس کمیسیون مشترک ابراز 

تمایل کرده اند.
اردکانیان با تاکید بر این که وزارت نیرو به عنوان یکی 
از دستگاه های اجرایی جمهوری اسلامی ایران، بهره مندی 
قابل ملاحظه ای از امکانات فراهم شده جهت اجرای پروژه ها 
در بخش انرژی دارد، اظهار کرد: وظیفه ی ما در این همایش 

تسریع ارتباط با بخش خصوصی دو کشور است.
وی با بیان این که روسیه در سال گذشته بالغ بر ۱۵۰ 
میلیارد دلار واردات داشته است، تصریح کرد: با توجه به 
این مذاکرات از  زمینه های مختلف فعالیت در ایران قطعاً 

افزایش  را  سهم  این  اوراسیا  موافقت نامه  به  الحاق  جمله 
خواهد داد. بر اساس آنچه در موافقت نامه اوراسیا آمده ۸۰۰ 

قلم کالا از تعرفه ترجیحی خواهند شد.
توافق نامه  عضو  کشورهای  این که  بیان  با  نیرو  وزیر 
فعالیت  تجاری  آزاد  منطقه  یک  در  یکدیگر  با  اوراسیا 
خواهند داشت، گفت: تأثیر آن در ایجاد اشتغال و تسریع در 
محصولات ایران در بازارهای مصرف و مجموعه استان های 

قفقاز شمالی زمینه لازم را فراهم خواهد کرد.
تدارک یک نیروگاه 14۰۰ مگاواتی در هرمزگان

اردکانیان با تاکید بر این که کمیسیون مذکور به سرعت 
دادن در اجرای قراردادهای منعقد بین دو طرف می پردازد و 
زمینه را برای انعقاد قرارداد جدید نیز فراهم می کند، افزود: 
ایران  برای  که  روسیه  فدراسیون  وام  محل  از  مثال  برای 
تدارک دیده شده، یک نیروگاه ۱۴۰۰ مگاواتی در هرمزگان 

در دستور کار قرار گرفته است.
وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی، راه آهن اینچه برون 

- گرمسار را در برنامه دارد. در بخش کشاورزی نیز واردات 
محصولات مورد نیاز از روسیه در دستور کار است.

وزیر نیرو با بیان این که امیدواریم با ضوابط موجود 
افزایش  را  مبادلات دو کشور  بتوانیم  اوراسیا  کانال  از  و 
امکانات ترانزیتی  امیدواریم  دهیم، اظهار کرد: همچنین 
برای صادرات محصولات منطقه اقتصادی اوراسیا و غلات 
کوتاه تری  مسیر  از  که  دهیم  قرار  آن ها  اختیار  در  را 
کشورهای  به  و  برسانند  آزاد  آب های  به  را  محصولات 

هدف متصل شوند.
و  صنعتی  مختلف  زمینه  در  اردکانیان  گفته  به 

گردشگری مذاکرات خوبی بین دو کشور انجام شده است.
انجام مذاکرات فشرده بین بانک مرکزی ایران و روسیه
وی در ادامه با تاکید بر این که مباحث بانکی یکی از 
موضوعات مهم مذاکرات بین دو کشور است، گفت: مذاکرات 
فشرده ای بین بانک مرکزی ایران و روسیه در حال انجام 
است و به زودی کارگروه مشترکی در تهران تشکیل جلسه 
خواهد داد. سعی بر این است که با حل و فصل و در نظر 
گرفتن همه جوانب سیستم بانکی بتواند نقش مهم خود را 

در سرعت بخشیدن به روابط اقتصادی ایفا کند.
وزیر نیرو در ادامه با تاکید بر این که تحریم فرصتی 
فراهم می کند که کشورهای منطقه ظرفیت های همکاری را 
بالاتر ببرند، اظهار کرد: به عنوان مثال در روزهای گذشته در 
اجلاس شانگهای و سیکا همکاری خوبی فراهم شد و رئیس 
جمهور ایران جلساتی با رؤسای جمهور روسیه، افغانستان و 

تاجیکستان داشت.
مسئول  نیرو  وزارت  این که  به  اشاره  با  اردکانیان 
ادامه داد:  ایرانی کمیسیون مشترک بین دو کشور است، 
علاوه بر کمیسیون مشترک با روسیه کمیسیون مشترک 
با افغانستان، ارمنستان و تاجیکستان هم برگزار می شود و 
زمینه ی جدیدی برای رونق و توسعه اقتصادی فراهم خواهد 

شد.

برنامه ایران برای ساخت پالایشگاه در مناطق مرزی
ساخت پالایشگاه های کوچک در مرزها با هدف 
و  شده  مطرح  که  است  مدتی  تحریم ها  زدن  دور 
آن طور که وزیر نفت گفته، وزارتخانه از این مساله 

استقبال و حمایت خواهد کرد.
طی  که  است  همسایه   ۱۵ با  کشوری  ایران 
با  مختلفی  اقتصادی  تبادلات  گذشته  سال های 
پالایشگاه در مناطق  اما ساخت  است  آن ها داشته 
کارشناسان  گفته  طبق  که  است  موضوعی  مرزی 
باید در ابعاد مختلفی مورد بررسی قرار بگیرد. بیژن 
زنگنه - وزیر نفت - نیز به تازگی درباره این موضوع 
اعلام کرد: بحثی که این روزها بسیار آن را مطرح 
در  دهید  اجازه  می گویند  که  است  این  می کنند، 
مرزها پالایشگاه های کوچک ساخته شود و نفت به 
کشورهای همسایه صادر شود. به اعتقاد من نباید 
بی وزن حرف زد؛ به عنوان مثال در مرزهای مان با 
افغانستان و پاکستان، پالایشگاه احداث کردیم، باید با 
کامیون نفت خام را حمل کنیم چراکه در این مناطق 
خط لوله نداریم، حال حتی اگر این نفت را منتقل 

کردیم، مگر کل تقاضای پاکستان و افغانستان برای 
خرید فرآورده نفتی از ایران، چند بشکه در روز است؟

از این کار حمایت می کنیم
وی ادامه داد: به علاوه مگر مصرف قابل تأمین 
افغانستان و پاکستان از ایران چند بشکه در روز است؟ 
۵۰ هزار بشکه در روز هم نمی شود که بخواهیم در 
مناطق مرزی پالایشگاه احداث کنیم، در حالی که 
حجم صادرات نفت ایران در اردیبهشت سال گذشته، 
حدود ۲.۸ میلیون بشکه در روز بوده است. به هر حال 
ما از این کار استقبال و حمایت می کنیم.زنگنه با تاکید 
به این مساله که البته ما در حال حاضر به بسیاری از این 
کشورها فرآورده صادر می کنیم و خیلی هم نمی خواهیم 
تبلیغ کنیم، تصریح کرد: مشکل این است که نمی توانیم 
درباره مهمترین کارهایی که انجام می دهیم، حرفی بزنیم 
و با هر فردی هم مشورت می کنم می گوید؛ حرف نزن 
چراکه مسائل افشا می شود.هم اکنون در کشور ظرفیت 
موجودِ پالایشگاه ای کوچک، حدود ۱۰۰ هزار بشکه 
است، اما ۵۰۰۰ بشکه بیشتر میعانات گازی برداشت 

نمی کنند، زنگنه درباره چرایی این موضوع می گوید ما 
برای احداث پالایشگاه تا ۲ میلیون بشکه موافقت اصولی 
و مجوز صادر کرده ایم که حدود ۵۰۰ الی ۶۰۰ هزار 
بشکه آن مربوط به پالایشگاه کوچک است. چرا احداث 
نمی کنند؟ وزارت نفت که نمی تواند پالایشگاه احداث 
کند؛ نکته بعدی این که وزارت نفت پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس را احداث کرده و در حال توسعه آن است 
که اگر این پالایشگاه نبود هم اکنون باید با مشکلات 

زیادی دست و پنجه نرم می کردیم.
زیرساخت ها باید آماده باشد

از سوی دیگر، سید زمان حسینی - کارشناس 
ساخت  مساله  واکاوی  درباره   - انرژی  حوزه  ارشد 
اصولاً  گفت:  ایسنا  به  مرزی  مناطق  در  پالایشگاه 
هرگونه سرمایه گذاری چندین پارامتر را به دنبال دارد 
که باید مورد توجه قرار گیرد؛ یکی از این پارامترها 
توجه به مسائل اقتصادی در زمان های مختلف است. 
زمانی ممکن است ساخت پالایشگاه اقتصادی نباشد 
و زمانی دیگر این موضوع امری کاملاً موجه به نظر 

آید؛ به همین دلیل باید گفت که سرمایه گذاری در 
زمان های مختلف وابسته به شرایط متفاوتی است که 

توجه به تمام جنبه ها امری مهم است.
به گفته وی باید به بازار مصرف نگاه شود تا بتوان 
نتیجه گرفت که این مساله می تواند منفعت به دنبال 
داشته باشد و یا خیر! علاوه بر این بعد دیگر این ماجرا 
که باید مورد توجه باشد مسائل سیاسی است چراکه 
صنعت نفت ایران به دلیل دولتی بودن با مسائل سیاسی 
درآمیخته و درگیر بحث تحریم و صادرات شده است. 
در این شرایط باید تصمیمات به گونه ای باشد که از ابزار 
اقتصادی برای پیشبرد اهداف سیاسی دنیا استفاده کنیم 
و با توجه به اینکه ایران ۱۵ همسایه دارد می تواند از این 
فرصت نهایت استفاده را برد.این کارشناس تصریح کرد: 
در یک اقتصاد سالم باید تلاش شود تا با تمام کشورهای 
جهان با اولویت کشورهای همسایه ها ارتباط برقرار شود 
تا جایی که شبکه های ارتباطی برق، گاز، تلفن، نفت و 
فرآورده متصل باشند چراکه اگر این اتفاق بیفتد، می توان 
از مزایای اقتصادی و سیاسی آن استفاده کرد.حسینی 

ادامه داد: اگر ساز و کارها به گونه ای پیش می رفت 
که می توانستیم امارات را به شبکه گسترده گاز کشور 
متصل کنیم اکنون در حوزه سیاست شاهد بسیاری 
از اقدامات نبودیم چراکه این کشور نیاز زیادی به این 
انرژی دارد و اکنون مجبور است با قیمت بالایی از 
کشورهای دیگر نیاز خود را برطرف کند.وی اظهار 
بحث  در  ویژه  به  نفت  حوزه  در  دیگر  نکته  کرد: 
فرآورده، موضوع قاچاق است. در این حوزه باید بگویم 
غلط یا درست عملکرد ما به گونه ای است که اختلاف 
قیمت بسیار بالایی بین فرآورده های نفتی ایران و 
انگیزه زیادی را  کشورهای همسایه وجود دارد که 
اصلاح  باید  که  می آورد  وجود  به  سودجویان  برای 

ساختاری در این بخش صورت گیرد.
اهمیت توجه به مسائل اقتصادی

در  پالایشگاه  احداث  موضوع  به  اشاره  با  وی 
مناطق مرزی گفت: همان طور که وزیر نفت گفته 
ایجاد  باید زیرساخت های لازم  این کار  انجام  برای 
شود تا بتوان نفت خام را به نقاط مرزی رساند چراکه 

در همه جای کشور خط لوله وجود ندارد و اگر قرار 
باشد دور کشور پالایشگاه بسازیم، باید به انتقال نفت 
کارشناس  شود.این  ویژه ای  توجه  اقتصادی  بعد  از 
نقاط  درباره  که  زمانی  که  مساله  این  به  تاکید  با 
مرزی صحبت می شود، دو ویژگی مهم قابل رؤیت 
است که مهم ترین آن ویژگی های اقتصادی و سیاسی 
است، ادامه داد: در این رابطه باید به نیاز کشورها نیز 
توجه شود چراکه کشوری مانند ترکمنستان نیازی به 
فراورده های نفتی ندارد که با این کشور می توان در حوزه 
پتروشیمی وارد مبادله شد و نیاز کشورهایی همچون 
افغانستان را در  پاکستان، ارمنستان، ترکیه، عراق و 
حوزه فراورده های نفتی تأمین کرد.وی با بیان این که از 
این طریق می توانیم روابطمان را با کشورهای همسایه 
گسترش دهیم، اظهار کرد: اگر برای احداث پالایشگاه در 
مناطق مرزی جانمایی مناسب صورت بگیرد، اجرای این 
طرح می تواند خوب باشد چراکه از این طریق می توان 
با مطالعه  کار  این  باید  اما  داد  توسعه  را  همکاری ها 

همه جانبه عملیاتی شود.

وزیر نیرو خبر داد:

نهایی کردن مراحل الحاق ایران به موافقت نامه اقتصادی اوراسیا

اخبار


